

СОДЕРЖАНИЕ

ПАТРИАРШИЕ ЭНЦИКЛИКИ И БЛАГОСЛОВИТЕЛЬНЫЕ ГРАМОТЫ

Священный кондак Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II многоуважаемому г-ну Гагику Петросяну	5
Священный кондак Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II многоуважаемому г-ну Сергею Саркисову	7
Священный кондак Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II многоуважаемому г-ну Бидзине Иванишвили	9
Священный кондак Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II многоуважаемому г-ну Альберту Авдоляну	11
Слово Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II, сказанное при освящении церкви св. Тадевоса (Фаддея) г. Масиса	13
Завет Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II участникам международной научной конференции “Армянский Геноцид - 100. От признания к возмещению”	16
Слово Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II, сказанное во время экуменической службы по случаю столетней годовщины Армянского Геноцида	18
Слово Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II, сказанное по случаю службы при освящении земли под церковь г. Дилижана	21
Слово Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II, сказанное по случаю повторного освящения церкви св. Геворга г. Тбилиси	24

РЕЛИГИЕВЕДЕНИЕ

Проповедь архиепископа Гисака Мурадяна, читанная в Кафедральном соборе Св. Эчмиадзина на св. Литургии	28
--	----

ДИАКОН АЙКАРАМ АКОПЯН - Этос в искусстве риторики и в речах Патриарха Вазгена Первого	30
---	----

ИСТОРИКО-ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

АРМИНЕ ГРИГОРЯН - Общее и особенное в библейских фразеологизмах.....	37
ГРАНТ ОГАНЯН - Монастырские хозяйства в Восточной Армении в XVIII веке	46
ТОРК ДАЛАЛЯН - Способы передачи народного эпоса «Випасанк»	58
АВЕТИС АРУТЮНЯН, ЭДУАРД МЕЛКОНЯН - Движение “новопоколенцев” в Ване и Армянская Церковь	66

СООБЩЕНИЯ

АРХИМАНДРИТ ШАГЕ АНАНЯН - Христологическое соглашение.....	82
АНИ МХИТАРЯН - Национальная одежда армян Васпуракана в полотнах армянских художников.....	89
АРМЕН САРГСЯН - Записи армянских народных юмористических миниатюр-развлекательных бесед, сделанные Туманяном, и их варианты.....	98
КЛАРА АСАТУРЯН - Из истории армянской археологии. Раскопки храма Звартноц, произведенные архимандритом Хачиком Дадяном	112

РЕЦЕНЗИИ И БИБЛИОГРАФИЯ

АРСЕН АРУТЮНЯН - Эпиграфическое наследие Есаи Гасан-Джалаляна	117
---	-----

CONTENTS

PONTIFICAL ENCYCLICALS AND LETTERS OF BLESSING

Encyclical of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to Mr. Gagik Petrosyan	5
Encyclical of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to Mr. Sergey Sarkisov	7
Encyclical of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to Mr. Bidzina Ivanishvili	9
Encyclical of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to Mr. Albert Avdolyan.....	11
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, on the occasion of the consecration of St. Thaddeus Church of Massis	13
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to the participants of the international conference entitled “Armenian Genocide 100: from recognition to payment”	16
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, during the ecumenical ceremony commemorating the 100 th anniversary of the Armenian Genocide	18
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, on the occasion of the foundation blessing ceremony of the church of Dilijan.....	21
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, on the occasion of the re-consecration of St. Gevork Church of Tbilisi.....	24

RELIGIOUS STUDIES

Sermon of H.E. Archbishop Gisak Mouradyan delivered during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin	28
--	----

DEACON HAYKARAM HAKOBYAN - Ethos in rhetorical art and in messages of Catholicos Vasken I	30
--	----

HISTORICAL-PHILOLOGICAL STUDIES

ARMINE GRIGORYAN - Peculiarities and generalities of biblical phrases.....	37
HRANT OHANYAN - Monastic households in Eastern Armenia in the 18 th century	46
TORK DALALYAN - The manners of reciting the epic “Vipasank”	58
AVETIS HAROUTIUNYAN, EDWARD MELKONYAN - New generation movement in Van and the Armenian Church.....	66

ESSAYS

ARCHIMANDRITE SHAHE ANANYAN - Christological agreement.....	82
ANI MKHITARYAN - The traditional costume of Vaspurakan in works of Armenian artists	89
ARMEN SH. SARGSYAN - Armenian folk comic miniature-jocularities recorded by Tumanyan and manifestations of their versions	98
CLARA ASATURYAN - From the history of Armenian archaeology: excavations of Zvartnots Cathedral by Archimandrite Khachik Dadyan.....	112

REVIEW AND BIBLIOGRAPHY

ARSEN HAROUTIUNYAN -The epigraphical heritage of Esayi Hasan-Jalalyan	117
--	-----

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹԻՒՆ

ՀԱՅՐԱՊԵՏԱԿԱՆ ԿՈՆԴԱԿՆԵՐ ԵՒ ՕՐՀՆՈՒԹԵԱՆ ԳՐԵՐ

Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի սրբատառ կոնդակը մեծարգոյ տիար Գագիկ Պետրոսեանին	5
Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի սրբատառ կոնդակը մեծարգոյ տիար Սերգեյ Սարկիսովին.....	7
Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի սրբատառ կոնդակը մեծարգոյ տիար Բիճինա Իւանիշուիլին.....	9
Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի սրբատառ կոնդակը մեծարգոյ տիար Ալբերտ Աղոլեանին	11
Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի խոսքը Մասիսի Ս. Թադեոս եկեղեցու օծման առիթով	13
Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի պատգամը «Հայոց ցեղասպանություն 100. ճանաչումից-հատուցում» միջազգային գիտաժողովի մասնակիցներին.....	16
Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի խոսքը Հայոց ցեղասպանության 100-րդ տարելիցի ոգեկոչման առիթով Էկումենիկ արարողության ընթացքում	18
Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի խոսքը Դիլիջանի եկեղեցու հողօրհնեքի արարողության առիթով	21
Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի խոսքը Թբիլիսիի Ս. Գևորգ եկեղեցու վերածման առիթով.....	24

ԿՐՕՆԱԳԻՏԱԿԱՆ

Տ. Գիսակ արքեպիսկոպոս Մուրադյանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Ս. Պատարագին	28
ՀԱՅԿԱՐԱՄ ՍՐԿ. ՀԱԿՈՒՅԱՆ - Էթոսը հոետորական արվեստում և Վազգեն Ա. Հայրապետի խոսքում.....	30

ՊԱՏՄԱՐԱՆԱՍԻՐԱԿԱՆ

ԱՐՄԻՆԵ ԳՐԻԳՈՐՅԱՆ - Աստվածաշնչյան դարձվածքների առանձնահատկություններն ու ընդհանրությունները.....	37
ՀՐԱՆՏ ՕՀԱՆՅԱՆ - Վանական տնտեսություններն Արեւելյան Հայաստանում ժԸ. դարում.....	46
ՏՈՐՔ ԴԱԼԱԼՅԱՆ - «Վիպասանք» ժողովրդական դիցավեպի ավանդման եղանակները.....	58
ԱՎԵՏԻՍ ՀԱՐՈՒԹՅՈՒՆՅԱՆ, ԷԴՈՒԱՐԴ ՄԵԼՔՈՆՅԱՆ - Նորսերնդական շարժումը Վանում եւ Հայ Եկեղեցին.....	66

ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

Տ. ՇԱՀԵ ՎՐԴ. ԱՆԱՆՅԱՆ – Քրիստոսաբանական համաձայնագիր	82
ԱՆԻ ՄԽԻԹԱՐՅԱՆ - Վասպուրականի տարազը հայ գեղանկարիչների գործերում	89
ԱՐՄԵՆ Շ. ՍԱՐԳՍՅԱՆ - Հայ ժողովրդական երգիծական մանրապատում-գվարճախոսությունների թումանյանական գրառումները եւ դրանց տարբերակային դրսևորումները	98
ԿԼԱՐԱ ԱՍԱՏՈՒՐՅԱՆ - Հայ հնագիտության պատմությունից. Զվարթնոցի տաճարի պեղումները Խաչիկ վարդապետ Դատյանի կողմից	112

ԳՐԱՆՍՍՈՒԹԻՒՆ ԵՒ ՄԱՏԵՆԱԳԻՏՈՒԹԻՒՆ

ԱՐՄԵՆ ՀԱՐՈՒԹՅՈՒՆՅԱՆ - Եսայի Հասան-Ջալալյանի վիմագրագիտական վաստակը.....	117
---	-----